
ج راد در سیزدهمین   آیین بزرگداشت ایر
همایش شعر و موسیقی در فرهنگسرای 
ارسباران برگزار شد. این آیین  به همت 
سیزدهمین  در  زمستان  ادبی  کانون 
همایش شعر و موسیقی، برگزار شد. این 
مراسم با اجرای دبیر کانون ادبی زمستان 
سجاد عزیزی آرام و با حضور چهره هایی 
همچون گوهر خیراندیش، هادی مرزبان، 
سیاوش طهمورث، علی دهکردی، اسدا... 
اسماعیل  امیرسلیمانی،  سعید  شعبانی، 
خلج، غلامرضا رمضانی، فرزانه نشاط خواه، 
جمشید جهانزاده، شهره سلطانی، محمد 
یونس  جلیلی،  ابوالفضل  رحمانیان، 
قطب الدین   ، شکرریز بیژن  شکرخواه، 
صادقی، موسی بیدج، ناصر ممدوح، هرمز 
سیرتی، زهره وکیلی و... برگزار شد. شروین 
سلیمانی، اسدا... شعبانی، محسن انشایی، 
صابر  سعادت،  هما  سلیمانی،  امیرعلی 
قدیمی، علیرضا مرتضی قلی، پرسا مقدس، 
نگار محمودی نیا در این برنامه شعرخوانی 
با  موسیقی  بخش های  همچنین  کردند. 
حضور مهران صادقی )خواننده نابینا(، ستار 
سهرابی، مهدی یغمایی و چنگیز حبیبیان 

اجرا شد.
  »راد« تئاتر را آباد کرد

 قطب الدین صادقی، بازیگر و کارگردان تئاتر در این برنامه 
عنوان کرد: سال ۵۰ وقتی وارد دانشگاه هنرهای زیبا شدم، 
غ التحصیل می شد. از آن لحظه  جوانی خوش چهره داشت فار
ج راد را شناختم و پیوند دوستی ما شکل گرفت. او بازیگر  ایر
بزرگ و کارگردان شایسته ای است که این بخت را داشتم و 
در چند سفر در خدمت او بودم . وی گفت: یک شب پاریس 
ج درباره شکوفایی درونی حرف هایی از زندگی زد  بودیم و ایر
که هیچ وقت نشنیده بودم و چهره عاطفی تری از او را دیدم. 
بزرگداشت فردوسی را در مشهد داشتیم و بحث های بسیاری 
شد. چکیده این همایش این بود؛ وطن آنجاست که آبادش 
می کنی... به نظرم ایرج، وطن تئاتر را آباد کرد، تعریف فرهنگی از 
تئاتر و سینما و تلویزیون به ما داد و در فعالیت صنفی چهره ای 
فعال ارائه کرد که در تلفیق چهره فرهنگی اش، یک دوست 
را برای ما ساخت. همچنین محمد رحمانیان، نویسنده و 
ج راد بودم و گوهر  گرد ایر کارگردان تئاتر نیز بیان کرد: من شا
خیراندیش سال بالایی ما بود. راد آدم باوقاری است و وقتی 
تدریس می کند، نقش هم بازی می کند؛ در یکی از کلاس ها به 
شخصیت یک خانم رسید و راد آن نقش را چنان ایفا کرد که در 

هیچ خانمی ندیدم. گوهر خیراندیش در این مراسم خطاب 
به ایرج راد بیان داشت: شما دردانه ای هستید که در صحنه 
نمایش چراغ را روشن نگه داشتید و برای ما غنیمت هستید. 
کوچ غریبانه جمشید را که نگاه کردم؛ آنقدر حرف های زیبایی 
زدید که من گریستم. سایه شما بر سر صحنه نمایش مستدام 
ح کرد: اینجا مفاخر بسیاری  باشد. علی دهکردی نیز مطر
حضور دارند. عالیجناب »راد«! بنده افتخار داشتم در کنارشان 
جلوی دوربین باشم. در کاری که باهم بودیم، آبدارچی برای 
ایشان چای می آورد و از دور به وی نگاه می کرد. آبدارچی گفت 
که چای خوردن آقای راد را می بینم، او تنها کسی است که پس 
از برداشتن چای نیم خیز می شود. در ادامه هادی مرزبان 
بازیگر و کارگردان تئاتر اظهارکرد: بیش از نیم قرن است که ایرج 
راد را می شناسم. ما در خیلی آثار کنار هم بودیم. همیشه به او 
می گفتم برکت کارهای ما است و اولین نفر در هر کاری به سراغ 
ج راد می رفتم. به خاطر دارم در نمایشی کمدی، نوشته  ایر
رادی با هم بودیم و راد نقش محوری داشت. بازی اش را شروع 
کرد و ادامه داد و آخر کار فهمیدیم ساعت ۳ ظهر همان روز 
ک سپرده بود. او بی دلیل ایرج راد نشده است.  پدرش را به خا
ج  در بخش دیگری ناصر ممدوح بیان کرد:  ای کاش ده ها ایر
راد داشتیم؛ در تئاتر و سینما. سیاوش طهمورث تصریح 
کرد: این کسانی که روی صحنه می بینیم، هنر را نگه داشتند 

گر نبودند ابتذال بیشتر می شد. یکی از  و ا
بانیان نگهداری از هنر ایرج راد است. سال 
۴۲ اداره تئاتر بودم و او را نمی شناختم تا 
تصادفی آشنا شدیم و با هم برای یک تئاتر 
کردیم. او بعد از ۸ روز تمرین سر  تمرین 
صحنه نیامد و گفت نمی آیم. به او گفتم من 
برای آبروی تو بیش از آبروی خودم ارزش 
قائل هستم و ایرج راد آمد البته به نظرم آن 
کار بی نظیر بود. شهره سلطانی نیز عنوان 
ج راد بهره  کرد: همیشه از حمایت های ایر
بردم و اعتماد وی باعث شد بهتر و بهتر 
شوم. سال ۸۰ در اثری به کارگردانی هادی 
مرزبآنکه نقش ناصرالدین شاه را بازی می کرد 
با او همبازی بودم که از آن اثر خاطرات 
خوبی دارم. سعید امیرسلیمانی نیز بیان 
ج راد  داشت: بیش از ۵۰ سال است با ایر
همراه هستم. خاطرات زیادی از ایرج دارم؛ 
یکسال و نیم پیش در پردیس تئاتر شهرزاد، 
آخرین کار تئاتری ام را اجرا کردم و چه کار 
زیبایی بود. بیژن شکرریز نیز اظهار کرد: 
گردی ایرج راد را  سالیان سال دوستی و شا
داشتم و در قامت عکاس با وی همراه بودم. 
از سال ۱۳۳۷ تا امروز با راد درباره تئاتر حرف 
زدیم. وقتی روبه روی او می نشینم به عنوان یک معلم، حرکاتش 
موقع تعریف از دوستانش و همراهانش زیبا و انسانی است که 

جای ستایش دارد.
 افتخار به کارهایی که بازی نکردم

ج راد روی صحنه حضور یافت و در  در ادامه این مراسم ایر
سخنانی ضمن تشکر و سپاسگزاری از حاضران، عنوان کرد: 
سعی کردم، کار بد انجام ندهم. سعی کردم در راهی قدم 
بردارم که آنچه انجام می دهم در زمینه مسائل فرهنگی و 
هنری باشد. افتخار من کارهایی است که بازی نکردم. شاید 
در کارهایی که بازی کردم، یکی دو کار باشد که راضی ام نکرده 
باشد اما اغلب کارها حرفی برای گفتن داشته و دارد. وی افزود: 
هرکسی در مسیر زندگی اش اتفاقاتی رخ می دهد که زندگی ساز 
آینده اش می شود. شانس آوردم به کسانی برخوردم که اهل 
فرهنگ بودند. در ادامه ایرج راد پس از دریافت تندیس یادمان 
بزرگداشت خود از قطب الدین صادقی در کنار همسر، دوستان 
و همکاران خود شمع کیک ۷۹ سالگی خود را فوت کرد. در 
ادامه برنامه مهدی یغمایی به همراه محمدرضا چراغعلی به 
اجرای موسیقی پرداختند و همچنین تعدادی از شاعران نیز 
آثار خود را ارائه کردند. سیزدهمین همایش شعر و موسیقی با 

اجرای چنگیر حبیبیان به پایان رسید.
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زری خوشکام درگذشت

 زری خوشکام، بازیگر قدیمی سینما دار 
فانی را وداع گفت. زری خوشکام )زهرا حاتمی( 
علی  همسر  ایران  سینمای  قدیمی  بازیگر 
حاتمی و مادر لیلا حاتمی ۲۷ اردیبهشت ماه 
دار فانی را وداع گفت. روابط عمومی خانه 
« این خبر را تایید  سینما در گفت وگو با »مهر
در  که  بود   ۱۳۲۶ متولد  هنرمند  این  کرد. 
کارگردان هایی  سال های قبل از انقلاب با 
جون خسرو هریتاش، رضا میرلوحی و علی 
حاتمی همکاری داشت. بازی در فیلم های 
سینمایی »سیمای زنی در دوردست«، »در 
 » دنیای تو ساعت چند است؟«، »شعله ور
و »طلاخون« از دیگر فعالیت های خوشکام 
در سال های اخیر بود. مراسم تشییع این 
هنرمند روز شنبه ۲۹ اردیبهشت ساعت ۱۱ 
صبح در قطعه هنرمندان بهشت زهرا )س( 

برگزار می شود. 

 بازگشت ساره بیات به سینما 
 ۳ سال پس از سریال »گیسو«، ساره بیات با 
فیلمی اجتماعی از یک کارگردان فیلم اولی به 
سینما برمی گردد. ساره بیات که پس از فیلم 
سینمایی »عنکبوت« در سال ۹۸ و سریال 
گیسو« در سال ۹۹، در هیچ پروژه سینمایی  «
حضور نداشت، برای ایفای نقش اصلی فیلم 
»چشم بادومی« به کارگردانی ابراهیم امینی 
نگارش  با  که  امینی  رفت.  دوربین  جلوی 
 ،» نیمروز »ماجرای  مانند  فیلمنامه هایی 
»لاتاری«، »درخت گردو« و »موقعیت مهدی« 
و بازیگردانی در سینما شناخته می شود، در 
این فیلم برای نخستین بار کارگردانی را تجربه 
کرده است. »چشم بادومی« به تهیه کنندگی 
حال  در  کنون  هم ا نصراللهی نسب  سجاد 
فیلمبرداری است و احتمالا برای حضور در 
جشنواره فیلم فجر آماده خواهد شد. علی رضا 
غ  سیمر برنده  فیلمبرداری  مدیر  برازنده، 
بلورین در این پروژه حضور دارد و بخش عمده  

کار در مناطق صعب العبور می گذرد.

  رئیس ستاد مشترک ارتش آمریکا اعلام کرد: اعزام 
نیروهای ناتو برای آموزش دادن به سربازان اوکراین 
ک این کشور اجتناب ناپذیر است. به گزارش  در خا
ایسنا، رسانه آمریکایی گزارش داد ممکن است ناتو 
در نهایت سربازان خود را در قالب یک ماموریت 
کند. با تشدید وخامت  آموزشی به اوکراین اعزام 
از حامیان  کی یف  اوکراین،  اوضاع برای سربازان 
غربی خودخواسته در آموزش ۱۵۰ هزار سرباز جدید 
در نزدیکی خطوط مقدم کمک کند، درخواستی که 

پیش تر مورد پذیرش ایالات متحده واقع نشده بود. 
با این حال، نیویورک تایمز به نقل از »ژنرال چارلز 
براون« رئیس ستاد مشترک ارتش ایالات متحده 
گفت: استقرار احتمالی نیروهای آموزش نظامی ناتو 
ک اوکراین اجتناب ناپذیر به نظر می رسد.  در خا
او در آستانه حضور در یک نشست ناتو در بروکسل 
افزود: »بالاخره به آنجا خواهیم رسید.« بر اساس این 
ح می تواند جان نیروهای ناتو را در  گزارش، این طر
خطر بیندازد، زیرا در مناطق نزدیک به خطوط مقدم 

جنگ، سامانه های پدافند هوایی باید میان حفاظت 
از نیروهای آموزشی ناتو و زیرساخت های حیاتی 
کرون«  اوکراین، یکی را انتخاب کنند. »امانوئل ما
اظهارداشت:  فوریه   ۲۶ در  فرانسه  رئیس جمهور 
ممکن است غرب نظامیان خود را به اوکراین اعزام 
کند، اظهاراتی که مورد مخالفت بسیاری از مقامات 
غربی مواجه شد. تا جایی که چندی پیش معاون 
دبیرکل ناتو اعلام کرد: این ائتلاف نظامی قصد اعزام 

سرباز به اوکراین را ندارد.

 ارتش کره جنوبی اعلام کرد که کره شمالی روز جمعه 
گزارش  کرده است. به  یک موشک بالستیک شلیک 
الجزیره، منابع نظامی کره جنوبی خبر دادند که همسایه 
شمالی یک موشک بالستیک شلیک کرده است. ستاد 
پیونگ یانک یک موشک  کره جنوبی نوشت:  ارتش 
دریای  به  معروف  شرق  دریای  سمت  به  بالستیک 
کرده است. این شلیک جدید موشکی  اپن شلیک  ژ
در حالی است که چند روز قبل، کیم جونگ اون، رهبر 
موشک  جدید  سامانه  یک  از  بازدید  در  کره شمالی 

کتیکی تولید پیونگ یانگ، خواستار تغییر بی سابقه در  تا
آماده سازی ارتش این کشور برای جنگ شد. خبرگزاری 
مرکزی کره شمالی نوشته است که »اون« از نزدیک در 
کتیکی که به زودی  جریان سازوکار »سامانه موشک تا
قرار  می شود،  تجهیز  تلفیقی  موشکی  واحدهای  با 
گرفت.« به نوشته این رسانه، »کارخانه های تولید سلاح 
کره شمالی طرح های مهماتی خود را برای نیمه نخست 
سال تکمیل کرده اند و برنامه شان را در راستای تولید 
کتیکی پیش خواهند برد.«  سامانه تسلیحاتی موشک تا

این بازدید دو روز پس از آن انجام شده است که »اون« 
از یک کارخانه تولید مهمات سازنده سلاح تک تیرانداز 
موشک انداز  سامانه  انتقال  جهت  نقلیه  وسایل  و 
چندگانه بازدید کرده بود. او هفته گذشته نیز در رزمایش 
 ۲۴۰ با توپ  آزمایشی موشک انداز چندگانه  شلیک 
کرد. برخی رسانه ها و  کره شمالی شرکت  میلیمتری 
تحلیلگران مدعی شده اند که تشدید آزمایش و افزایش 
تولید سلاح در کره شمالی با هدف فروش سلاح به روسیه 

انجام می شود. 

گون:  پنتا

 استقرار نیروهای ناتو در اوکراین اجتناب ناپذیر است

کره شمالی موشک بالستیک شلیک کرد

بیـــن المـــلل
 

 

گــــزارش
 تداوم تنش میان واشنگتن و پکن

برای  را  لایحه ای  آمریکا  نمایندگان   
محدودکردن شرکت های بیوتکنولوژی چینی 
را  کشور   ۲ میان  تنش ها  که  می کنند  تصویب 
از نشریه  ایرنا  گزارش  کرد. به  تشدید خواهد 
پاسخگویی  و  نظارت  کمیته   ، تایمز گلوبال 
مجلس نمایندگان آمریکا قانون امنیت زیستی 
را تصویب کرد که باید قبل از اینکه بایدن بتواند 
از  باید  کند،  امضا  قانون  یک  به عنوان  را  آن 
کشور نیز بگذرد. بر همین  مجلس و سنا این 
اساس، سازمان های آمریکایی به بهانه امنیت 
 ملی نمی توانند با شرکت های »بی.جی.آی«، 
شرکت های  دیگر  و  تکنولوژی«  »ووشی آپ 
بیوتکنولوژی چینی همکاری کنند. شرکت های 
چینی در همین راستا مخالفت شدید خود را با 
که بر اساس  قانون پیشنهادی ایالات متحده 
کننده است، ابراز  گمراه  ادعاهای نادرست و 
کردند. نماینده گروه »بی.جی.آی« با بیان اینکه 
قانون امنیت زیستی برای حذف رقابت و تقویت 
 DNA انحصار یک شرکت آمریکایی در بازار توالی
کید کرد: ما از اینکه شاهد سوء استفاده  است، تا
از روند قانونی واشنگتن توسط شرکتی هستیم 
که خود دولت این کشور حمایت می شود، ناامید 
بالاترین  افزود: »بی.جی.آی«  شده ایم. وی 
اولویت خود را برای حفظ حریم خصوصی قرار 
می دهد و به شدت از مقررات بین المللی و محلی 
بنابراین  می کند.  پیروی  داده ها  از  حفاظت 
توسط  بی.جی. ای  اینکه  بر  مبنی  اظهاراتی 
دولت یا ارتش چین کنترل می شود، نادرست 
در  هم  تکنولوژی«  »ووشی آپ  شرکت  است. 
همین راستا، اظهار داشت: با این وجود پرونده  
صرافی ها و تسویه حساب در هنگ کنگ، خطری 
برای آمریکا یا هیچ کشور دیگری ایجاد نخواهد 
تجارت  قصد  افزود:  چینی  شرکت  این  کرد. 
ژنومیک انسانی یا جمع آوری داده های ژنومی 
انسانی در ایالات متحده، چین یا جاهای دیگر را 
ندارد. جینا ریموندو وزیر بازرگانی آمریکا در همین 
رابطه، بیان داشت: واشنگتن در راستا امنیت 
ملی برای داده های آمریکایی ها قصد دارد در 
پاییز امسال قوانین پیشنهادی در مورد وسایل 
نقلیه متصل به چین را اعلام کند. هه یادونگ، 
کید کرد:  سخنگوی وزارت بازرگانی چین هم تا
را برای حفظ حقوق و  پکن اقدامات قاطعی 
منافع خود انجام خواهد داد. وانگ یی، وزیر امور 
خارجه چین هم تصریح کرد: اقدامات یکجانبه 
و حمایت گرایانه در قبال پکن نشان می دهد که 
آمریکا اعتماد خود را از دست داده و محکوم به 

شکست خواهد بود.

در عملیات مشترک گروه های مقاومت در جبالیا رقم خورد؛

بی سابقه ترین مقاومت ضد صهیونیستی 
کوتــــاه

  گروه های مقاومت در عملیات مشترک 
علیه ضد اشغالگران صهیونیست  در جبالیا، 
شدیدترین درگیری های غزه از آغاز عملیات 

کنون را رقم زده اند. کتبر تا هفتم ا
فلسطینی  خبرگزاری   ، مهر گزارش  به 
ناصر  گردان های  از  نقل  به  شهاب 
گردان ها  که این  کرد  صلاح الدین اعلام 
گردان های قدس  در عملیات مشترک با 

اسلامی  جهاد  جنبش  نظامی  شاخه 
با  صهیونیستی سدیروت را  شهرک 
قرار  هدف  میلیمتری   ۱۰۷ موشک های 
حمله  از  همچنین  گردان ها  دادند.این 
کز فرماندهی و کنترل دشمن  موشکی به مرا
کید  صهیونیستی در شرق رفح خبر داده و تا
کردند که در این حمله تعدادی از نیروهای 
گرفته اند. قرار  هدف  مستقیماً  دشمن 

همچنین  شهاب  فلسطینی  خبرگزاری 
گروه های  بین  گسترده  درگیری های  از 
مقاومت و اشغالگران صهیونیست در غرب 
شهرک الزهرا و اطراف منطقه نتساریم در 
شمال اردوگاه النصیرات در مرکز غزه خبر 
اعلام  همچنین  قدس  گردان های  داد.
کت ۶۰ میلیمتری ضد  که تعدادی را کرد 
صهیونیست ها  زرهی  و  انسانی  تجمع 
شرق  ج الطنانی در  بر منطقه  در 
رژیم  است.  کرده  اردوگاه جبالیا شلیک 
تلفات  از  رسمی  آمار  هنوز  صهیونیستی 
امروز  درگیری های  در  خود  نیروهای 
منتشر نکرده است.در طرف مقابل روزنامه 
صهیونیستی یدیعوت آحارونوت به نقل 
صهیونیستی  اشغالگر  ارتش  نظامیان  از 
با  ارتش  که  کرد  در جبالیا اعلام 
و  شده  مواجه  سرسختانه ای  مقاومت 
درگیری های جبالیا، شدیدترین درگیری ها 
گردان های شهید  کنون است. کتبر تا از ۷ ا
عزالدین قسام نیز ظهر دیروز طی بیانیه ای 

اعلام کرد که مبارزانش با هدف قرار دادن 
حمله  و   ۱۰۵ یاسین  کت  را با  نفربر  یک 
سنگین به نظامیان صهیونیست با تیربار 
کت رسانده و  BKC، برخی از آنها را به هلا
برخی دیگر را زخمی کردند.در بیانیه قسام 
شاخه نظامی جنبش حماس آمده است: 
امداد  خطوط  عملیات،  این  نتیجه  در 
دشمن قطع و دشمن مجبور شد چند بار 
این خطوط را تغییر دهد.گردان های قسام 
در بیانیه دیگری از نفوذ مبارزانش به پشت 
خطوط دشمن صهیونیست در شرق اردوگاه 
کید کرد: مبارزان  جبالیا خبر داد.قسام تا
پس از نفوذ به این نقطه یک دستگاه تانک 
را که یک نظامی اسرائیلی بر روی آن قرار 
کت ضد  داشت و همچنین یک نفربر را با را
دادند.قسام  قرار  هدف   ۱۰۵ یاسین  زره 
همچنین اعلام کرد که با عملیات بمبگذاری 
از قبل، نیروهایش دهانه یک تونل را زیر 
صهیونیست  دشمن  نفربر  دستگاه  یک 

منفجر کردند.

نخست وزیر مجارستان:
کی    نخست وزیر اسلوا
بین مرگ و زندگی است

۲ روز از سوءقصد به جان نخست وزیر  که   در حالی 
کی می گذرد، »ویکتور اوربان« نخست وزیر مجارستان  اسلوا
گفت: »رابرت فیکو« بین مرگ و زندگی است. به گزارش رویترز، 
ویکتور اوربان اظهار داشت: رابرت فیکو بین مرگ و زندگی 
است. برایش دعا می کنیم و آرزوی بهبودی و بازگشت به کار 
گر فیکو بهبود  داریم.« نخست وزیر مجارستان افزود: حتی ا
هم پیدا کند، در زمان حساسی در آستانه انتخابات پارلمان 
اروپا که در اوایل ماه آینده ]میلادی[ برگزار می شود، ماه ها از 
کار افتاده خواهد بود. اوربان تصریح کرد: با انتخاباتی روبه رو 
هستیم که اعضای پارلمان اروپا نه تنها مستقل بلکه همراه 
با انتخابات ایالات متحده می توانند جریان جنگ و صلح در 
اروپا را تعیین کنند. وی ادامه داد: در آن شرایط، ما به شدت 
کی حامی صلح نیاز داشتیم. بر اساس این  به فیکو و اسلوا
گزارش، تحلیلگران سیاسی و قانونگذاران می گویند که این 
امر فضای سیاسی بیش از پیش »پر تنش« و »دو قطبی 
کی و در سراسر اروپا را آشکار کرده است. دفتر  شده« در اسلوا
کی »در تلاشی  رابرت فیکو اعلام کرد که نخست وزیر اسلوا
« مورد اصابت چندین گلوله قرار گرفت و به شدت  برای ترور
کی نیز اعلام کرد که  مجروح شد. یک خبرنگار خبرگزاری اسلوا
چندین گلوله در شهر »هاندلوا« در حدود ۱۱۰ مایلی شمال 

شرقی »براتیسلاوا« پایتخت این کشور شلیک شده است. 

 استقبال روسیه از پیوستن 
ونزوئلا به بریکس

گفت:   معاون وزیر امور خارجه روسیه به اسپوتنیک 
روسیه با احترام درخواست ونزوئلا را برای پیوستن به بلوک 
کشورهای بریکس بررسی می کند، اما تصمیمات در مورد 
عضویت جدید باید توسط همه کشورهای عضو کنونی این 
بلوک اتخاذ شود. سرگئی ورشینین افزود: »درباره موضوع 
الحاق ونزوئلا به بریکس با وزارت خارجه ونزوئلا گفت وگو 
کرده ایم.« به گفته ورشینین »ما موقعیت ونزوئلا را با احترام 
می بینیم و آن را از نقطه نظر ماهیت بسیار استراتژیک روابط 
دوجانبه خود در نظر می گیریم. اما طبیعتا این به سازمان 
)بریکس( مربوط می شود و فقط به موقعیت ملی روسیه 
مربوط نمی شود که من در مورد آن صحبت کنم.« در ماه 
مه ۲۰۲۳، نیکلاس مادورو، رئیس جمهور ونزوئلا گفت که 
کاس مایل است به عضویت بریکس درآید تا »در ساخت  کارا
این معماری جدید و سیاست جهانی شرکت کند.« بریکس 
در سال ۲۰۰۹ به عنوان یک پلتفرم همکاری برای بزرگترین 
اقتصادهای نوظهور جهان تأسیس شد که برزیل، روسیه، 
هند، چین و آفریقای جنوبی را گردهم می آورد. در اول ژانویه 
، اتیوپی، ایران و امارات متحده عربی  ۲۰۲۴، این بلوک مصر

را هم پذیرفت. 

بهروز شمشیری:

 »نیمکت« یک تجربه واقعی است
 بهروز شمشیری، کارگردان فیلم کوتاه »نیمکت« 
از  کوتاه  فیلم  این  تولید  چالش های  به  اشاره  با 
واقعی بودن داستان فیلم و تلاش برای زنده کردن 
حال و هوای دهه ۶۰ گفت. بهروز شمشیری در گفت وگو 
با »مهر« درباره شکل گیری ایده و تولید این فیلم کوتاه، 
گفت: ایده این فیلم بر اساس یک تجربه واقعی است 
که در دهه ۶۰ برای من اتفاق افتاده بود و با مقداری 
تغییر تبدیل به فیلمنامه »نیمکت« شد. همیشه در 
ذهنم به تفاوت بچه های دهه ۶۰ با بچه های امروز 
توجه داشتم و تلاش کردم در حد توان خودم فضای 
آن دهه را ماندگارتر کنم. وی افزود: در واقع من یک 
گل را برای آقای معلم برده بودم که گل به همان شکل 
در فیلم وجود دارد اما وقتی از مدرسه بیرون می آمدم 
دیدم گل های من در سطل آشغال است. این اتفاق 
یک تجربه باورنکردنی برای من بود چرا که از نظر من 
آن گل ها خیلی با ارزش بودند و ما فقط همان گل ها 
را در خانه داشتیم ولی انگار از دید معلم آن گل ها 
ارزشمند نبود. شمشیری ادامه داد: برای آنکه داستان 
کشمکش داشته باشد بخش های گم شدن وسایل 
همکلاسی یا دیدن گل توسط معلم را به قصه اضافه 
کردم اما در واقعیت من همان گل ها را به همان شکل 
به عنوان هدیه برای معلمم بردم و بعد از مدرسه آنها را 
در سطل زباله پیدا کردم و گل ها را به خانه برگرداندم. 
این کارگردان با اشاره به اینکه تلاش کرده است تا فضا 
دقیقا شبیه دهه ۶۰ باشد، اظهارداشت: آن زمان 
وسایل ارتباطی مثل موبایل و تبلت وجود نداشت 
کردن فضایی که حس و حال و فضای قدیم را  و پیدا
داشته باشد برای من سخت بود. چندین مدرسه در 
کردن  روستاهای مختلف را بررسی کردم. حتی پیدا
نیمکت های قدیمی خیلی سخت بود و بعضا خود 
مدرسه نیز همکاری نمی کرد از این رو فضای مدرسه 
را تغییر دادیم و نیمکت ها را متناسب با آن فضا تأمین 
کردیم. همچنین تابلوهای آن دوره را مورد استفاده قرار 
دادیم و تخته سیاه آوردیم تا فیلم همان حس و حال 
قدیم را داشته باشد. وی با اشاره به دیگر چالش ها 
تولید »نیمکت«، گفت: بر سر اصلاح رنگ نظر من با 
نظر تدوین گر متفاوت بود. تدوین گر علاقه مند بود از 
رنگ شاد استفاده کند و با فضای امروزی اصلاح رنگ 
انجام دهد اما من معتقد بودم که این تدوین متناسب 
با حال و هوای اثر نیست و دست بردن در تاریخ هم 
چالش برانگیز است. تصویربردار فیلم اهل هنر است و 
کارگردانی می داند از این رو قاب بندی های متناسب با 
قصه انجام داد و از فیلمنامه تا صحنه و تولید اثر به من 

خیلی کمک کرد. 

افتخار من کارهایی است که بازی نکردم 

ج راد« برگزار شد    بزرگداشت »ایر


